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«L’hospital de 
Meritxell està 
equiparat als 
nivells europeus»

ANA / M.M.

33 La doctora Cruceta amb els ponents de l’AAQAI. 

El principi més important de la me-
dicina és no fer mal al pacient, i con-
trolar o no la qualitat ambiental d’un 
centre de salut pot ser vital per a les 
persones que han de passar llargues 
jornades ingressades. Segons la docto-
ra Glòria Cruceta, és necessària l’exis-
tència d’una normativa que contro-
li els paràmetres de la bioseguretat 
per tal de no perjudicar més el ma-
lalt. A més, assegura que malgrat que 
a Andorra no hi ha cap llei que ho re-
guli, l’Hospital Nostra Senyora de 
Meritxell és al mateix nivell que els 
europeus, però alerta del possible in-
compliment en les clíniques privades. 

–Com afecta la qualitat ambiental als 
centres de salut?
–Afecta a totes les persones que hi van, 
però hem de tenir en compte que nor-
malment es tracta de gent malalta o 
que requereix algun tipus d’interven-

«A les clíniques 
privades falta 
consciència mèdica 
per controlar la bona 
qualitat ambiental 
dels centres»

VICTORIA GÓMEZ
ESCALDES-ENGORDANY

ció, de manera que abans d’entrar al 
centre ja té un problema. Si la quali-
tat ambiental de l’edifici no és bona, 
els pot afectar fins al punt de perju-
dicar la seva bioseguretat. Un de cada 
50 pacients mor per una infecció con-
treta a l’hospital que no té res a veure 
amb la seva malaltia inicial.

–Què diu la normativa europea al res-
pecte?
–El que marca la llei és quins són els 
nivells admesos com a normals per a 
cada tipus d’espai on es pot tractar un 
pacient. Hi ha països en que per llei és 
obligatori complir la normativa i pa-
ïsos on només són recomanacions. A 
Andorra, no hi ha cap llei que ho regu-
li, però l’hospital del país ho controla.
 
–Per què és més important conscien-
ciar a les clíniques privades que als 
hospitals públics?
–Com he dit, no existeix cap norma-
tiva andorrana que reguli la qualitat 

xen requisits i límits, la manera de fer 
els estudis... I això és molt important 
i estic convençuda que és més un te-
ma de coneixement que d’obligatori-
etat. Penso que quan els professionals 
coneixen la normativa, la porten a la 
pràctica. En aquest cas concret, a més, 
costa molt poc, perquè la despesa es 
mínima i perquè dona tranquil·litat i 
seguretat de cara als serveis que s’ofe-
reixen en una clínica mèdica privada. 

–Podria avançar alguna cosa del què 
s’explicarà demà a la jornada de l’AA-
QAI sobre l’Hospital de Puigcerdà?
–Aquest cas és molt especial perquè 
és un hospital català, francès i andor-
rà. Vindran els seus experts a explicar 
com tracten la bioseguretat de l’hos-
pital que és molt modern i on es com-
pleixen tots els estudis, i la biosegu-
retat es comprova mensualment! En 
aquest aspecte, és un hospital capda-
vanter. H

GLÒRIA CRUCETA Especialista en Qualitat Ambiental 

na uns requisits que s’han de complir 
abans d’obtenir el permís d’obertura. 
Entre aquests estudis i comprovaci-
ons hi ha la qualitat de l’ambient i l’ai-
re del centre i això està totalment esta-
blert a Andorra. Ara bé, el seguiment i 
la periodicitat d’aquests estudis ja no 
estan marcats i a vegades es deixa de 
controlar. Si algun centre ho fa, és per 
la seva voluntat d’oferir un servei de 
qualitat a l’usuari, no per llei.

–Vostè considera, doncs, imprescin-
dible tenir una normativa andorrana?
–Jo crec que les normatives establei-

ambiental de l’hospital, però Nostra 
Senyora de Meritxell fa un gran segui-
ment per consciència mèdica. Aques-
ta consciència no hi és tant en les clí-
niques privades, sobretot en les peti-
tes. És important saber que amb una 
bona regulació ambiental es poden 
salvar vides. 

–Quina és la situació actual als centres 
sanitaris d’Andorra?
–L’hospital Nostra Senyora de Merit-
xell està totalment equiparat als ni-
vells europeus. Quant a clíniques 
privades,el Ministeri de Salut dema-
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La gestora de l’àrea de Seguretat i
Control d’Infecció del Servei An-
dorrà d’Atenció Sanitària (SAAS),
Montserrat Camps, va manifestar
ahir que una normativa sobre

qualitat ambiental “ajudaria” els
quatre-cents centres sanitaris
que hi ha al país. “Si tens una nor-
mativa ajuda que tots tinguem
uns nivells de qualitat accepta-
bles i a garantir la seguretat de les
persones”, va indicar. Segons va
explicar, per ara segueixen “la

normativa dels països veïns”. Tot i
això, va destacar que “tenim un
reglament d’obertura dels nous
centres on es detallen una sèrie
de requisits”. 

Des del 2009 s’està elaborant
una normativa europea de caràc-
ter “genèric” i “flexible”, segons va
comentar el director d’Ambisalud
i president de Fedacai, Paulino
Pastor, que també va ser un dels
ponents en la jornada anual de
l’Associació Andorrana per a la
Qualitat Ambiental en Interiors
(Aaqai).

El SAAS demana una llei
sobre qualitat ambiental

J. L. S.
Escaldes-Engordany

ESANITATAJORNADA A L’ESPAI D’INNOVACIÓ 

N. I.

El judici per la brutal pallissa que
l’andorrà Iván Ramírez va rebre el
7 d’octubre del 2016 al poble d’E-
jea de los Caballeros (Saragossa)
va començar ahir amb la declara-
ció de principal acusat, Ivan Kra-
simirov, que s’enfronta a una pe-
tició de pena de la fiscalia de 12
anys de presó. El processat va ad-
metre, segons recull la informa-
ció d’El Heraldo de Aragón, que
va “perdre els papers” quan va
veure que Ramírez agafava la se-
va xicota per la cintura i s’hi apro-
pava amb la intenció de fer-li un
petó, i va relatar que llavors “jo
vaig cridar perquè la deixés anar;
el vaig empènyer, em va empè -
nyer i li vaig pegar tres o quatre
cops de puny”. Després, va conti-
nuar l’inculpat, l’atleta andorrà va
caure a terra. Va asseverar, però,
que en aquell moment no va veu-
re que Ramírez patís lesions de
gravetat i que va ser el mateix
agredit qui es va negar que el por-
tessin al metge. Però a causa dels
cops la víctima va patir un greu
traumatisme cranial que li ha
provocat importants seqüeles. De
fet, ahir no va poder acudir a de-
clarar a la vista. Sí que ho va fer la
seva mare, que va explicar la si-
tuació d’absoluta dependència
actual del fill. “Si no l’aixequés
tots els dies es quedaria al llit”, va
afirmar. Mare i fill s’han personat
a la causa com a acusació parti-
cular i reclamen per a l’agressor

catorze anys de presó per homi-
cidi en grau de temptativa i una
indemnització que supera els
800.000 euros. 

L’ORIGEN DE L’AGRESSIÓ

En l’origen dels fets hi ha el retro-
bament de Ramírez, que tenia 39
anys en el moment dels fets, i la
seva cosina llunyana. L’endemà
de tornar-la a veure al poble d’E-
jea de los Caballeros després
d’anys de no tenir contacte li va

demanar amistat via Facebook.
Llavors van iniciar un intercanvi
de missatges en què l’atleta andor-
rà li va dir a la noia que era molt
guapa i que era una llàstima que
fossin cosins. Paraules que ella,
menor d’edat en el moment dels
fets, va traslladar a la seva parella,
l’acusat, advertint-lo que Ramírez
“li tirava la canya”. El processat es
va enfadar per l’actitud de la vícti-
ma i va dissenyar una mena de
pla de venjança enviant missat-

ges a Ramírez a través de la xarxa
social però fent-se passar per la
seva xicota. És així com el va aca-
bar citant de nou al poble on es
van produir els fets. L’acusat va
explicar que si va obrar d’aquesta
manera va ser perquè “interpreto
que un paio de 40 anys que li en-
viï això a una cosina seva està fo-
ra de lloc. Li vam voler seguir el
joc per demostrar a la família el
que estava fent i el que pretenia”.
Entre les coses que li va dir hi va

haver un “a mi també m’agrades”.
Després, va explicar, Ramírez li va
enviar fotos despullat i demanava
a la noia imatges similars. L’inter-
canvi de missatges va durar uns
cinc dies durant els quals l’acusat
va afirmar que no van comentar
res a la família ni tampoc van
pensar a denunciar-ho a la poli-
cia, perquè “jo volia que vingués
a Ejea i posar-lo en evidència da-
vant la seva família”. També va
admetre que van enganyar Ramí-
rez amb l’edat de la noia dient-li
que ja tenia 18 anys quan encara
no els havia fet. 

L’AGRESSIÓ

La trobada es va acabar produint
ja que la menor va portar Ramí-
rez fins a un indret apartat on l’es-
peraven l’acusat i un cosí seu, que
també s’asseu a la banqueta dels
acusats per un delicte d’omissió
de socors. Els acusats van deixar
la víctima al lloc i va ser finalment
un veí qui, un parell d’hores des-
prés, va advertir la presència del
ferit i va cridar la policia i els ser-
veis d’emergència. Ramírez va ser
traslladat d’immediat a un hospi-
tal de Saragossa, on va ser inter-
vingut d’urgència d’unes lesions
que li han deixat greus seqüeles.
L’acusat es va lliurar dies després
a la guàrdia civil i està en presó
preventiva des de llavors. La de-
fensa en demana l’absolució. La
vista oral continua avui a l’Au-
diència de Saragossa. La sala està
presidida per Juan Alberto Be-
lloch, exministre espanyol.

L’acusat d’agredir brutalment Iván Ramírez admet només “tres o quatre” cops de puny 

Una pallissa motivada per gelosia i venjança
ETRIBUNALSALES SEQÜELES QUE PATEIX LA VÍCTIMA IMPEDEIXEN QUE DECLARI

C. GARCÍA

REDACCIÓ
Andorra la Vella
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“La normativa ens ajudaria molt,  
a usuaris, gestors i dirigents, per 
vetllar per la qualitat implemen-
tada en el sector sanitari”. Així es 
va expressar la gestora de l’àrea 
de Seguretat, Salut i Prevenció i 
Control d’Infecció del Servei An-
dorrà d’Atenció Sanitària (SAAS), 
Montserrat Camps, en declaraci-
ons fetes en el marc de la jornada 
anual patrocinada per FEDA de 
l’Associació Andorrana per a la 
Qualitat Ambiental en Interiors 
(Aaqai), que va tenir lloc ahir al 
matí a l’Espai d’Innovació Actua,  
a Caldea, i que va reunir una qua-
rantena de professionals de la 
salut i d’empreses d’enginyeria i 
manteniment. Camps va recor-
dar que a Andorra hi ha prop de 
400 centres sanitaris, comptant  
consultes, fisioteràpia i  farmà-
cies amb laboratori “i, tot això, 
necessita una sèrie de controls”. 
Per la gestora, tenir una normati-
va ajuda a aconseguir uns nivells 
de qualitat acceptables per a tots 
i a garantir la seguretat de les 
persones. 

Camps va dir que al país hi 
ha un reglament d’obertura de 
nous centres en què es demanen 
un seguit de requisits, però “no 
tenim exactament la normativa 
europea aplicada”. Tot i així, va 
subratllar que a l’Hospital Nostra 
Senyora de Meritxell sí que s’apli-
quen controls anuals en les àrees 
més crítiques, sobretot en el bloc 
quirúrgic i l’obstètric, en  les UCI, 
en la farmàcia i laboratori, a tra-
vés d’una empresa externa “per 
complir amb la qualitat dels nos-
tres serveis”. D’altra banda, a ni-
vell microbiològic, sobretot per 

la legionel·la, “cada mes fem con-
trols”. I ho fan des del 2003 tot 
i que el reglament que estableix 
les condicions tècniques i sani-
tàries per a la prevenció i el con-
trol de la legionel·la va entrar en 
vigor el febrer d’aquest any.  “Ja 
l’estem complint, va reafirmar, i 
fins i tot fem més controls dels 
que es demanen per un tema de 
seguretat dels nostres pacients”. 

Pel que fa a la normativa euro-
pea, el director d’Ambisalud i pre-
sident de Federació Espanyola de 
Qualitat de l’Aire Interior (Fede-
cai), Paulino Pastor, va declarar 
que s’hi està treballant des del 
2003 i que “no hi ha cap repre-
sentant d’Andorra als grups de 

treball”. Pastor entén, però, que 
Andorra “anirà absorbint les nor-
matives europees”. Al seu parer, 
el control sempre ajuda: “Sempre 
recomano control perquè el que 
no es mesura no es coneix i lla-
vors no es pot gestionar”. 

En la jornada, també hi  va in-
tervenir el director dels Serveis 
Generals de l’Hospital transfron-
terer de la Cerdanya, Francesc 
Fabra, que va compartir la praxi 
d’aquest centre en matèria de 
control ambiental dels espais. 
Fabra va explicar que quan van 
obrir, fa quatre anys, van fer una 
validació específica de l’àrea qui-
rúrgica, que és una de les més 
delicades. En l’actualitat, fan 
un control mensual d’aquesta 
àrea i, trimestralment, de l’àrea 
d’esterilització i la sala de part 
i d’endoscòpies. Anualment, 
fan  un estudi de qualitat inte-
rior, tal com demana Espanya. 
El seu repte ara és acreditar-se 
per ser reconegut com a hospital  
francès.

Els controls de qualitat de l’aire,  
assignatura pendent als centres
Les jornades d’impacte ambiental en l’àmbit sanitari apleguen 40 professionals

Sanitat

Les jornades d’Aaqai van tenir lloc ahir al matí a l’espai Actua, a Caldea.

aaqai

M. P. A.
andorra la vella

a andorra només 
hi ha un reglament 
d’obertura de nous 
centres sanitaris

El conseller general del Par-
tit Socialdemòcrata (PS) Pere 
López vol saber com fa el Go-
vern el control financer per 
garantir un bon ús de les sub-
vencions que s’atorguen a les 
federacions i altres entitats es-
portives. Per això, ha presentat 
una demanda d’informació per 
accedir als protocols que s’em-

pren per fer aquest seguiment, 
ja que ho considera important 
per al treball que s’ha de fer 
amb el projecte de llei de l’es-
port, ja en mans de la comissió 
legislativa. A més dels proto-
cols, López sol·licita els criteris 
amb què es fan auditories als 
beneficiaris dels ajuts i quina és 
la documentació que es dema-
na a les entitats que perceben 
“subvencions més elevades”.

El conseller també vol saber 
si en els darrers anys hi ha ha-
gut  algun bloqueig en la trans-
ferència dels ajuts per incompli-
ment dels requeriments legals. 
Si és així, demana que se li faci 
arribar l’expedient complet del 
cas i la solució finalment acor-
dada. López també demana la 
“relació de les entitats i fede-
racions que, a dia d’avui, han 
presentat els seus tancaments 
sobre l’exercici 2017, així com 
aquelles que no ho han fet fins 
ara”, i una llista de les que “tin-
guin un deute bancari més enllà 
del destinat al funcionament 
normal”. 

El PS demana pels controls 
a les federacions esportives

Consell General

Redacció
andorra la vella
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Una normativa per controlar la qualitat
ambiental dels centres sanitaris
El SAAS, malgrat aplicar normes internes, reclama una regularització per "garantir la seguretat de les persones"

ANA ESCALDES-ENGORDANY  | 12/06/2018 14:33

Actualment, Andorra té prop de 400 centres sanitaris i no existeix cap normativa que obligui

aquests centres, inclòs l'hospital Nostra Senyora de Meritxell, a realitzar controls periòdics de la

qualitat de l'aire, un element clau que pot propiciar que un malalt contregui una infecció i fins i tot

mori per culpa d'aquesta infecció. Tot i això, el Principat té un reglament que controla i fiscalitza

l'obertura de nous centres sanitaris amb la demanda d'una sèrie de requisits, però no pas un

control 'a posteriori'. Malgrat la falta de marc legal, l'hospital andorrà sí que aplica una

reglamentació semblant a la dels països veïns a les àrees més crítiques (UCI, bloc quirúrgic,

farmàcia i laboratori) per complir el mandat i perquè “s'ha de garantir la qualitat dels nostres

serveis encara que ningú ens obligui a fer-ho”, ha explicat la gestora de l'àrea de seguretat i

control d'infecció del Servei Andorrà d'Atenció Sanitària (SAAS), Montserrat Camps. 

Però per tal de tenir un major control de tots els centres del país, Camps ha apuntat que s'ha de

caminar cap a la creació d'una legislació andorrana que obligui un control periòdic de la qualitat de

l'aire i dels aparells que el netegen. “La normativa ens ajudaria molt, sobretot als usuaris i gestors

L'espai de Caldea ha acollit la celebració de la jornada. / M. M. (ANA)

 

https://www.ara.ad/2018/06/12/societat/Caldea-acollit-celebracio-jornada-ANA_2032006978_54492188_1329x886.jpg
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de les infraestructures sanitàries, a l'hora de complimentar l'aplicació actual i assegurar un nivell

de qualitat acceptable i que garanteixi la seguretat de les persones”, ha recalcat. Cal recordar que,

segons estadístiques europees, dos de cada 100 pacients mor per una infecció

(https://www.ara.ad/societat/pacients-causa-infeccio-contreta-lhospital_0_2027797331.html)

contreta en els centres hospitalaris, generada per una falta de qualitat de l'aire o per manca de

control a l'hora d'entrar en un quiròfan. “A vegades se'ns passa per alt el control, però sabem el

que hem de fer, són professionals i tots saben les normes i guies que s'han de fer abans d'entrar

en aquest espais tant sensibles”, ha reconegut Camps. 

De manera paral·lela a aquesta demanda, des del 2009 es treballa amb una normativa europea

que ajudi a diagnosticar en quin punt estan els centres sanitaris per minimitzar els efectes

negatius. Tot i això, el director d'Ambisalud i president de FEDACAI, Paulino Pastor, ha advertit

que el text no garantirà ni “ajudarà a la fiscalització”, això serà feina de cada administració, que

amb la diagnosi que en faci, obligui als centres a renovar-se per complir la norma. “Si no se

segueixen les guies, en cas de litigi s'haurà de respondre i això crearà un caldo de cultiu perquè els

centres es posin al dia”. Una normativa europea que quan es tiri endavant, segons Pastor, pot ser

absorvida per Andorra. 

Tot plegat s'ha debatut i posat sobre la taula durant la celebració de la jornada anual patrocinada

per FEDA de l'Associació Andorrana per a la Qualitat Ambiental en Interiors (AAQAI), que s'ha dut a

terme aquest dimarts al matí a l'Espai Innovació d'Actua a Caldea. L'obertura del certamen a anat a

càrrec del ministre de Salut, Carles Álvarez, i les ponències s'han allargat fins a dos quarts de dues

de la tarda.

https://www.ara.ad/societat/pacients-causa-infeccio-contreta-lhospital_0_2027797331.html


ANA - Agència de Notícies Andorrana
Detall de notícia

Títol:
El SAAS demana una normativa per controlar la qualitat ambiental dels centres sanitaris

Resum:
Escaldes-Engordany.- L'Espai Innovació d'Actua a Caldea ha acollit aquest dimarts al matí la
celebració de la jornada anual de l'Associació Andorrana per a la Qualitat Ambiental en
Interiors (AAQAI). Enguany aquesta trobada, enfocada principalment a treballadors sanitaris,
s'ha dedicat a debatre i explicar la importància de mantenir una bona qualitat ambiental dins
dels hospitals i centres sanitaris. Actualment, Andorra té prop de 400 centres sanitaris a tot el
país i no existeix cap normativa que obligui aquests centres, inclòs l'hospital Nostra Senyora
de Meritxell, a realitzar controls periòdics de la qualitat de l'aire, un element clau que pot
propiciar que un malalt contregui una infecció. El Principat té un reglament que controla i
fiscalitza l'obertura de nous centres sanitaris amb la demanda d'una sèrie de requisits, però no
pas un control 'a posteriori'. Tot i la manca de normativa, l'hospital andorrà sí que aplica una
reglamentació semblant a la dels països veïns a les àrees més crítiques per complir el mandat
i perquè “s'ha de garantir la qualitat dels nostres serveis encara que ningú ens obligui a fer-
ho”, ha explicat la gestora de l'àrea de seguretat i control d'infecció del Servei Andorrà
d'Atenció Sanitària (SAAS), Montserrat Camps. En aquest sentit, Camps ha apuntat cap a la
creació d'una legislació andorrana que obligui a un control.

Text:
Actualment, Andorra té prop de 400 centres sanitaris i no existeix cap normativa que obligui
aquests centres, inclòs l'hospital Nostra Senyora de Meritxell, a realitzar controls periòdics de
la qualitat de l'aire, un element clau que pot propiciar que un malalt contregui una infecció i fins
i tot mori per culpa d'aquesta infecció. Tot i això, el Principat té un reglament que controla i
fiscalitza l'obertura de nous centres sanitaris amb la demanda d'una sèrie de requisits, però no
pas un control 'a posteriori'. Malgrat la falta de marc legal, l'hospital andorrà sí que aplica una
reglamentació semblant a la dels països veïns a les àrees més crítiques (UCI, bloc quirúrgic,
farmàcia i laboratori) per complir el mandat i perquè “s'ha de garantir la qualitat dels nostres
serveis encara que ningú ens obligui a fer-ho”, ha explicat la gestora de l'àrea de seguretat i
control d'infecció del Servei Andorrà d'Atenció Sanitària (SAAS), Montserrat Camps. 

Però per tal de tenir un major control de tots els centres del país, Camps ha apuntat que s'ha
de caminar cap a la creació d'una legislació andorrana que obligui un control periòdic de la
qualitat de l'aire i dels aparells que el netegen. “La normativa ens ajudaria molt, sobretot als
usuaris i gestors de les infraestructures sanitàries, a l'hora de complimentar l'aplicació actual i
assegurar un nivell de qualitat acceptable i que garanteixi la seguretat de les persones”, ha
recalcat. Cal recordar que, segons estadístiques europees, dos de cada 100 pacients mor per
una infecció contreta en els centres hospitalaris, generada per una falta de qualitat de l'aire o
per manca de control a l'hora d'entrar en un quiròfan. “A vegades se'ns passa per alt el
control, però sabem el que hem de fer, són professionals i tots saben les normes i guies que
s'han de fer abans d'entrar en aquest espais tant sensibles”, ha reconegut Camps. 

De manera paral·lela a aquesta demanda, des del 2009 es treballa amb una normativa
europea que ajudi a diagnosticar en quin punt estan els centres sanitaris per minimitzar els
efectes negatius. Tot i això, el director d'Ambisalud i president de FEDACAI, Paulino Pastor,
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ha advertit que el text no garantirà ni “ajudarà a la fiscalització”, això serà feina de cada
administració, que amb la diagnosi que en faci, obligui als centres a renovar-se per complir la
norma. “Si no se segueixen les guies, en cas de litigi s'haurà de respondre i això crearà un
caldo de cultiu perquè els centres es posin al dia”. Una normativa europea que quan es tiri
endavant, segons Pastor, pot ser absorvida per Andorra. 

Tot plegat s'ha debatut i posat sobre la taula durant la celebració de la jornada anual
patrocinada per FEDA de l'Associació Andorrana per a la Qualitat Ambiental en Interiors
(AAQAI), que s'ha dut a terme aquest dimarts al matí a l'Espai Innovació d'Actua a Caldea.
L'obertura del certamen a anat a càrrec del ministre de Salut, Carles Álvarez, i les ponències
s'han allargat fins a dos quarts de dues de la tarda.

Data de publicació: 2018-06-12 14:29:37
Seccions: Societat, Salut
Territoris: Nacional

Signatura: M. M.
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Encamp inverteix 20.000 euros 
en 50 càmeres de videovigilància

E
l cònsol major d’Encamp, 
Jordi Torres, va informar 
ahir en la roda de prem·
sa posterior a la sessió de 

consell de comú que la corporació 
ha invertit 20.000 euros en la com·
pra de 50 càmeres. Torres va expli·
car que 20 s’instal·laran a la zona del 
complex esportiu d’Encamp, i 30 al 
pàrquing i les proximitats del Funi·
camp per mirar de dissuadir «els jo·
ves i no tan joves» dels actes de van·
dalisme. «A poc a poc la majoria de 
comuns anem treballant en aquest 
sentit perquè veiem que són ne·
cessàries per dissuadir petits actes 
de vandalisme amb pintades, mal·
tractament del mobiliari urbà i al·
tres bretolades», va afirmar, insis·
tint que la dinàmica és compartida 
a totes les parròquies, ja que és la via 
que s’ha trobat més adient per in·
tentar que «el respecte vers les instal·
lacions sigui més acurat».

Justament ahir també es va adju·
dicar la redacció del manual de bo·
nes pràctiques de l’oci nocturn del 
Pas de la Casa que ha d’ajudar a po·
sar fi als aldarulls al poble fronte·
rer. L’adjudicació s’ha fet a l’empre·
sa Agència Comando per un import 
de 3.109 euros. 

CONDICIONS LABORALS / Un dels te·
mes que va aixecar més polseguera 
en el ple d’ahir va ser l’adjudicació 
del servei de monitors esportius, de 
lleure i socorrisme a l’empresa Es·
tatges. Des del PS es va retreure que 
no s’hagi aprofitat el concurs per in·
troduir en el plec de bases l’obliga·
ció que els empleats recuperin les 

33 Els membres del comú d’Encamp en el ple d’ahir a la tarda.

ANA / T. N.

Polèmica per les condicions laborals que ofereix l’empresa que aporta socorristes i monitors de lleure

an Sans, va recordar que amb el can·
vi, els treballadors van perdre con·
dicions, com ara les vacances, i que 
DA va agafar el compromís d’aconse·
guir una millora.

Des de la majoria es va argumen·
tar que van aconseguir millorar els 
salaris però que no poden interferir 
en el funcionament d’una empre·
sa privada i van retreure a l’oposi·
ció que les millores en el plec de ba·
ses no les proposessin quan es va tre·
ballar en comissió. A més, el cònsol 
va assegurar que les crítiques veni·

en donades per «una qüestió d’amis·
tats» i que «puc entendre que bus·
quin el millor per als seus amics». 
L’A es va abstenir en no trobar neu·
tral la puntuació de l’adjudicació.

DESCONTAMINACIÓ / Ahir també es van 
adjudicar els treballs de desconta·
minació del sòl dels entorns de l’es·
glésia del Pas. Tindran un cost de 
217.300 euros i es preveu que pu·
guin iniciar·se al setembre. També 
es va adjudicar la nova ETAP del Pas 
per un import de 680.000 euros. H

A Andorra hi ha uns 400 centres 
sanitaris i cap d’ells té l’obliga·
ció legal de complir amb una re·
visió periòdica sobre la qualitat 
ambiental del seu recinte. Per ai·
xò, la responsable de l’àrea de se·
guretat, salut, prevenció i control 
d’infecció del SAAS, Montserrat 
Camps, va reclamar ahir durant 
la jornada de l’Associació Andor·
rana per a la Qualitat Ambiental 
en Interiors, la creació d’una llei 
que controli la qualitat ambien·
tal de l’hospital del país i les clíni·
ques privades. Camps va conside·
rar que una normativa específica 
andorrana «ens ajudaria i molt a 
l’hora d’implementar la qualitat 
als centres sanitaris i de garantir 
la seguretat de les persones».

Malgrat el buit legal, la respon·
sable del SAAS va assegurar que 
l’Hospital Nostra Senyora de Me·
ritxell respon a les exigències de 
la normativa internacional i peri·
òdicament es porten a terme con·
trols anuals en totes les zones crí·
tiques o d’alt risc, com ara quirò·
fans, sales de l’UCI, neonatologia 
o laboratoris. «Hem de garantir la 
qualitat dels nostres serveis enca·
ra que ningú ens obligo a fer·ho», 
va dir.

Per altra banda, des del 2009 
s’està treballant en una guia eu·
ropea per equiparar la seguretat 
ambiental de tots els països del 
continent, i a la qual Andorra s’hi 
podria afegir. Segons estadísti·
ques internacionals recents, 2 de 
cada 100 pacients moren per una 
infecció contreta a l’hospital que 
no té res a veure amb la seva ma·
laltia prèvia i que s’ha agafat per 
la mala qualitat de l’aire. H

El SAAS 
vol regular 
la qualitat 
ambiental

VICTORIA GÓMEZ
ESCALDES-ENGORDANY

MERITXELL PRAT
ENCAMP

@txellprat

Torres vol convèncer Viladomat perquè 
mantingui la marca Grandvalira

ESTACIONS D’ESQUÍ

CONSELL DE COMÚ CENTRES SANITARIS

El conseller delegat de Saetde, Jo·
an Viladomat, va donar per fet que 
la marca Grandvalira desapareixe·
rà, així com el forfet conjunt del do·
mini. No obstant això, els polítics 
encampadans mantenen l’esperan·
ça de poder reconduir la situació. El 
cònsol major d’Encamp, Jordi Tor·
res, va anunciar que té pendent una 
reunió amb el màxim accionista de 
Saetde i que allà intentarà dissuadir·
lo. «La dissolució de Nevasa fa dies 
que està clara, però sempre hem de·
fensat que per al país i la parròquia 
el millor és mantenir el forfet únic 
i la marca», va assegurar. En aquest 
sentit va explicar que «encara que 
hi acabi havent una gestió indepen·
dent, estaria bé mantenir la marca 
i el forfet conjunt». Amb tot, va ad·
metre que el seu poder de decisió és 
mínim. «Hi parlarem per reconduir·

M. PRAT
ENCAMP

ho, però som dels que menys hi pin·
tem», va manifestar.

De la seva banda, els consellers 
de L’A, van deixar clar que «no vo·
lem que la marca es trenqui» i que 
com a mínim caldria mantenir el 
forfet conjunt». Amb tot, van asse·
gurar que si la desaparició no es pot 
evitar, consideren que des del comú 
caldrà donar «facilitats» a l’accionis·
ta majoritari de Saetde «perquè pu·
gui ampliar al màxim el domini es·
quiable i no perdre clients». Maribel 
Lafoz es va mostrar optimista en el 
sentit que «potser el trencament su·
posa noves oportunitats per al país o 
per a l’esquí».

ACORD D’INTENCIONS / Pel que fa a 
l’acord d’intencions, el cònsol augu·
ra que es podrà tancar abans d’aca·
bar el mandat. Amb tot, va reiterar 
que si Saetde manté la demanda eco·
nòmica per compensar els anys que 
no ha pogut utilitzar els terrenys de 
Concòrdia el litigi acabarà als tribu·
nals. I és que Torres va deixar clar 
que no pagaran una indemnització 
si la justícia no els hi obliga. Tot i els 
posicionaments distants, va dir que 
les relacions són bones. H

El PS va recriminar a 
la majoria que en plec 
de bases no s’exigís 
una millora de les 
condicions laborals

condicions laborals que tenien ara 
fa uns anys, quan els contractava la 
corporació com a eventuals, abans 
que en el mandat passat s’externa·
litzés el servei. El consell del PS, Jo·
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